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Представлена численная методика расчёта гидродинамических характеристик торцового уплот-
нения, учитывающая возможность фазового перехода в его зазоре. В численной модели использу-
ются решения для течения как жидкости, так и газа в микрощели уплотнения, полученные с приме-
нением метода конечных объёмов. Выявлены закономерности влияния величины и конусности зазо-
ра, глубины микроканавок, перепада давления и величины давления насыщенных паров на гидроди-
намические характеристики уплотнения. Разработана методика расчёта утечек, жёсткости слоя 
смазки и мощности трения в зазоре уплотнения с учётом парообразования и тепловых деформаций 
уплотнительных колец. Предложены рекомендации по выбору геометрических параметров уплот-
нения. Выявлена причина возникновения пульсирующих утечек через уплотнение. Разработанная 
методика применима как для криогенных жидкостей, так и для воды.  
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Abstract 

This paper presents the numerical methods for calculating the hydrodynamic characteristics of the me-
chanical seal, taking into account the possibility of a phase transition in its gap. In the numerical model, the 
solutions are used for the flow of both liquid and gas in the microsgap of compaction obtained using the fi-
nite volume method. Regularities of the influence of the size and taper of the gap, the depth of the micro-
grooves, the pressure drop and the value of the saturated vapor pressure on the hydrodynamic characteris-
tics of the seal are revealed. A method has been developed for calculating leaks, the stiffness of the lubri-
cant layer and the friction power in the seal gap, taking into account vaporization and thermal deformations 
of the sealing rings. Recommendations for the selection of the geometric parameters of the seal are offered. 
The cause of pulsating seal leakage has been identified. The developed technique is applicable both for cry-
ogenic liquids and for water.  

Keywords: mechanical seal, gap, microgrooves, two-phase flow, pressure distribution, leakage, defor-
mations. 
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